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Spørgsmål nr. 1265 fra Folketingets Retsudvalg (Alm. del):

”Ministeren bedes oplyse hvad årsagen er til, at der er en 
stigning i antallet af sager, hvor der er rejst sigtelse, men 
hvor der ikke rejses tiltale, samt oplyse om hvor mange af 
dem, der undgår tiltale, der reelt undgår strafforfølgning 
fordi systemet fejler, og ikke fordi de ikke under andre 
omstændigheder ville være blevet tiltalt.”

Svar:

Justitsministeriet har til brug for besvarelsen af spørgsmålet indhentet 

følgende udtalelse fra Rigsadvokaten, hvortil der henvises:

”Spørgsmålet vedrører forholdet mellem antallet af sigtel-
ser og antallet af tiltaler i straffesager. Rigspolitiet opgør 
løbende antallet af sigtelser i straffelovssager, og Rigsad-
vokaten har siden 2006 opgjort antallet af rejste tiltaler. 

På straffelovsområdet har der været følgende udvikling:

År 2006 2007 2008 2009

Tiltaler 83.154 70.733 75.998 80.608
Sigtelser 107.089 96.757 95.814 97.689

De anførte tal omfatter samtlige straffelovsovertrædelser 
bortset fra tyveri og brugstyveri af cykler, knallerter og 
lignende. Overtrædelser af særlovgivningen, herunder det 
store antal sager med færdselsbøder fra bl.a. den automati-
ske trafikkontrol, indgår ikke i opgørelsen. 

Som det fremgår af tallene, var der et betydeligt fald både
i antallet af sigtelser og tiltaler for overtrædelse af straffe-
loven i 2007. Årsagen var, at politiet og anklagemyndig-
heden i forbindelse med politireformens ikrafttræden den 
1. januar 2007 anvendte meget betydelige ressourcer på at 
organisere de nye kredse, gennemføre flytningerne og 
etablere fælles sagsgange i de sammenlagte kredse.

Faldet i antallet af sigtelser fortsatte i 2008, mens der i 
2009 var en mindre stigning. Samlet er der dog fortsat tale 
om et fald i antallet af sigtelser for overtrædelse af straffe-
loven på 8,8 pct. i forhold til 2006.

Også antallet af tiltaler faldt som nævnt i 2007, men heref-
ter har der været en stigende tendens, og i 2009 var faldet i 
antallet af rejste tiltaler i forhold til 2006 begrænset til 3,1 
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pct. Faldet i antallet af tiltaler har således været mindre 
end faldet i antallet af sigtelser. 

Der er imidlertid fortsat en del sager, hvor der ikke bliver 
rejst tiltale, selv om en person har været sigtet. Det kan 
f.eks. skyldes, at politiets efterforskning afkræfter den 
umiddelbare mistanke til en person, eller det kan være for-
di, anklagemyndigheden finder, at beviserne ikke rækker 
til en domfældelse. 

Jeg kan i den forbindelse henvise til bestemmelsen i rets-
plejelovens § 96, stk. 1, jf. stk. 2, hvorefter det er ankla-
gemyndighedens opgave i forbindelse med politiet at for-
følge forbrydelser. Anklagemyndigheden arbejder i den 
forbindelse efter det såkaldte objektivitetsprincip, som in-
debærer, at anklagemyndigheden skal påse ikke bare, at 
strafskyldige drages til ansvar, men også at uskyldige ikke 
bliver strafforfulgt.

Som det fremgår, har anklagemyndigheden imidlertid i de 
seneste år rejst tiltale i en stigende andel af sigtelserne for 
overtrædelse af straffeloven. I 2006 udgjorde tiltalerne så-
ledes 77,6 pct. af sigtelserne, mens denne andel i 2009 var 
steget til 82,5 pct.”


